

Protokół nr 5/2013
z posiedzenia Zespołu Zadaniowego do spraw opracowania projektu uchwały Rady
Miasta Krakowa dotyczącego zagadnień z zakresu wielokulturowości, przeciwdziałania
dyskryminacji, rasizmowi i ksenofobii w Krakowie

1. W dniu 25 września 2013 roku w Urzędzie Miasta Krakowa, plac Wszystkich Świętych 3-4, sala 303 o godzinie 11:00 odbyło się piąte posiedzenie *Zespołu Zadaniowego do spraw opracowania projektu uchwały Rady Miasta Krakowa dotyczącego zagadnień z zakresu wielokulturowości, przeciwdziałania dyskryminacji, rasizmowi i ksenofobii w Krakowie* powołanego zarządzeniem nr 551/2013 Prezydenta Miasta Krakowa z dnia 4 marca 2013 r.
2. W posiedzeniu uczestniczyli członkowie Zespołu oraz zaproszeni przedstawiciele Wydziałów, miejskich jednostek organizacyjnych, urzędów państwowych według listy obecności – stanowiącej **Załącznik nr 1 do protokołu**:
 - 1) Przewodnicząca: Magdalena Sroka – Zastępca Prezydenta Miasta Krakowa ds. Kultury
 - 2) Mateusz Płoskonka – Czasowe zast. na stan. Z-cy Dyr. Wydziału Spraw Społecznych
 - 3) Tomasz Kornaś – Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego
 - 4) Andrzej Ryś – Straż Miejska
 - 5) Jacek Cader – Komenda Miejska Policji
 - 6) Marcin Kandefer – Wydział Informacji, Turystyki i Promocji Miasta
 - 7) Filip Szatanik - Wydział Informacji, Turystyki i Promocji Miasta
 - 8) Teresa Kowalińska – Zakład Infrastruktury Komunikacji i Transportu
 - 9) Witold Kramarz – Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej
 - 10) Anna Włodarczyk – Wydział Kultury i Dziedzictwa Narodowego
 - 11) Adam Bulandra – Interkulturalni PL
3. Posiedzenie otworzyła Przewodnicząca Zespołu Zadaniowego Magdalena Sroka – Z-ca Prezydenta Miasta Krakowa. Poinformowała obecnych, że prace Zespołu Zadaniowego zostały przydłużone ze względu na ostatnie wydarzenia, jakie miały miejsce w Krakowie. Zakłócenia porządku publicznego oraz agresywne zachowania pseudokibiców wymagają jednoznacznej reakcji ze strony władz miasta. Zwróciła uwagę, że zrealizowanie zadań, które zaproponowano na poprzednich spotkaniach, wymaga nakładów finansowych. Poprosiła Pana Dyrektora Mateusza Płoskonkę o przedstawienie możliwości wykorzystania na ten cel środków Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, pochodzących z opłat pobieranych przez gminę za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych.
4. Głos zabrał Mateusz Płoskonka – Czasowe zast. na stan. Z-cy Dyr. Wydziału Spraw Społecznych przedstawił negatywną Państwowej Agencji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych dot. wykorzystywania środków na inne cele niż opisane w ustawie. Zgodnie z art. 18² ustawy o wychowaniu w trzeźwości „dochody z opłat za zezwolenia [na sprzedaż napojów alkoholowych] wykorzystywane będą na realizację gminnych programów profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych (...) i nie mogą być przeznaczane na inne cele.

5. Pani Przewodnicząca zaleciła sprawdzenie czy tak samo wygląda sprawa, gdyby środki były wykorzystane na program wspierający zatrudnienie osób uzależnionych i trwale bezrobotnych. (Wydział Spraw Społecznych).
6. Następnie Pani Przewodnicząca Magdalena Sroka poinformowała, że każdy z obecnych przedstawicieli Wydziałów i miejskich jednostek organizacyjnych powinien przed kolejnym posiedzeniem przedłożyć swoje propozycje działań do realizacji w ramach strategii. Do wszystkich zaangażowanych Wydziałów i mjo Wydział Spraw Społecznych skieruje pismo informujące o konieczności przygotowania dobrych praktyk oraz nowych działań wpisujących się w Strategię przeciwdziałania rasizmowi i ksenofobii.
7. Jako kolejną propozycję dot. rozwiązania problemu nielegalnego znaczenia murów Pani Prezydent zaproponowała działanie dla Wydziału Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Podała pod rozagę możliwość wykorzystania środków na ochronę zabytków na dofinansowanie likwidacji graffiti na prywatnych kamienicach w centrum Krakowa. Wydział Kultury i Dziedzictwa Narodowego mógłby wydzielić środki w swoim budżecie (zaproponowano 300 tys.) na piaskownię, zmywanie nielegalnych napisów. Środki byłyby np. wydatkowane w ramach rozpisane przez Wydział konkursu na usuwanie nielegalnego znaczenia murów. Pani Prezydent zobowiązała Wydział Spraw Społecznych do skonsultowania ww. propozycji z Wydziałem Kultury i Dziedzictwa Narodowego i Zarządem Budynków Komunalnych.
8. Zdaniem Pani Prezydent Magdaleny Sroki cenną inicjatywę w sprawie rozwiązania problemów nielegalnego graffiti podjęło ZBK we współpracy z Dyrektorem Szatanikiem. Pomyśl ma zaktywizować właścicieli budynków do udziału w usuwaniu napisów z budynków. Program, który został zaproponowany ma polegać na pokryciu w ścisłym centrum Krakowa zarówno kamienic miejskich i prywatnych specjalnymi farbami antygraffiti, dzięki którym likwidacja znaczeń ma być szybka, łatwa oraz niekosztowna. Wystarczy silny strumień wody, aby zlikwidować napisy. Pani Prezydent zadeklarowała ze swojej strony, że przedstawi na Zarządzie problem finansowania służących realizacji działań, które zostaną zapisane w Uchwale Rady Miasta Krakowa dotyczącego zagadnień z zakresu wielokulturowości, przeciwdziałania dyskryminacji, rasizmowi i ksenofobii w Krakowie.
9. Adam Bulandra członek Zespołu Zadaniowego do spraw opracowania projektu uchwały Rady Miasta Krakowa dotyczącego zagadnień z zakresu wielokulturowości, przeciwdziałania dyskryminacji, rasizmowi i ksenofobii w Krakowie, przedstawiciel Stowarzyszenia Interkulturalni, zapoznał gości z opracowanym przez siebie dokumentem „Zalecenia w zakresie kształtowania otoczenia budynków mieszkalnych pod kątem prewencji graffiti”, który ma zostać wykorzystany jako rekomendacja dla właścicieli i zarządców budynków w Krakowie. (zał. nr 2)
10. Pani Przewodnicząca po zakończeniu prezentacji podsumowała, że przygotowane rekomendacje mogłyby zostać wykorzystane przez ZBK, ZIKiT, ZEO (dwa ostatnie przy remontach swoich obiektów).
Zaproponowała również przygotowanie ulotki z rekomendacjami do wykorzystania przez właścicieli budynków oraz zarządzających nieruchomościami.
11. Przedstawicielka ZBK poinformował zebranych, że umieszczenie na wszystkich budynkach monitoringu czy też oświetlenia wzbudzanego ruchem przekracza możliwości finansowe jednostki.
12. Pani Magdalena Sroka - Przewodnicząca Zespołu zaproponowała zorganizowanie przez Wydział Spraw Społecznych spotkania z udziałem Wydziału Architektury, Wydziału Planowania Przestrzennego oraz Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków i

Plastyka Miasta w sprawie wykorzystania przygotowanych przez Interkulturalnych rekomendacji do wydawanych zezwoleń. Tak by przynajmniej część zaleceń została wprowadzona do obowiązujących procedur.

13. Dyrektor Filip Szatanik przedstawił projekt, który jest realizowany przy udziale Wydziału Wydział Informacji, Turystyki i Promocji Miasta. Jedną z firm zajmujących się nakładaniem farb antygraffiti zadeklarowała wymalowanie wskazanego przez miasto budynku oraz półroczną serwis elewacji. Zdaniem Pana Dyrektora będzie to bardzo dobry przykład dla innych zarządzających na rozwiązanie problemu nielegalnego graffiti.
14. Dyrektor Szatanik zaproponował zorganizowanie spotkania ze Stowarzyszeniem Zarządców Nieruchomości w Sali Obrad. Przedmiotem spotkania byłoby przedstawienie zarówno dokumentu przygotowanego przez Stowarzyszenie Interkulturalnych PL jak również podjęcie współpracy w sprawie rozwiązania problemu nielegalnych napisów.
15. Kolejnym punktem spotkania była krótka dyskusja na temat proponowanych wcześniej konkursów na murale. Zebrani zwrócili uwagę, że taka inicjatywa wymaga kontroli i działania systemowego. Wymalowane murale muszą spełniać wymogi estetyki oraz należy również przewidzieć ewentualne koszty naprawy. Przykład muralu z Ojcem Świętym jest dowodem na to, że pseudo graffitiarze nie oszczędzają żadnych powierzchni, nawet tych stworzonych na ich potrzeby murali. Przedstawiciel Stowarzyszenia Interkulturalni zaproponował użycie do murali płacht, które służyłyby zasłanianiu budynków pokrytych napisami w przypadku, gdy naprawa elewacji nie może być zrealizowana w szybkim terminie.
16. Postanowiono w sprawie konkursów na murale zorganizować indywidualne spotkanie z Wydziałem Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej oraz Wydziałem Informacji, Turystyki i Promocji Miasta – Wydział Spraw Społecznych.
17. Zaproponowano również włącznie aby przed realizacją konkursu dokonać: obmiarowania możliwych do wykorzystania powierzchni oraz inwentaryzacji artystów graffiti, zabezpieczyć środki na farby oraz remont i czyszczenie. W projekcie należy wykorzystać bazę danych Policji, która dysponuje wykazem miejsc zanieczyszczonych znaczeniami. W działaniach konkursowych wskazano na konieczność współpracy z Plastyką Miasta. Konkursu i jego przeprowadzenie realizowałby Wydział Kultury i Dziedzictwa Narodowego.
18. W ramach omawiania kolejnego punktu programu spotkania Witold Kramarz – przedstawiciel Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej przedstawił projekt realizowany przez MOPS i ZBK, który polega na zaangażowaniu osób trwale bezrobotnych w prace porządkowe. Postanowiono by w ramach już działającego projektu, którego zadaniem ma być nie tylko oddłużanie uczestników ale również umożliwienie trwale bezrobotnym pojęcie pracy, ZBK zostało zobowiązane do umieszczenia w zakresie wykonywanych prac pkt. dotyczącego usuwania napisów graffiti. Inicjatywa spotkała się z pełną aprobatą obecnych na spotkaniu. Witold Kramarz przedstawiciel MOPS poinformował, że wprowadzenie zadania usuwania graffiti przez uczestników projektu wymaga aneksu do Porozumienia pomiędzy MOPS i ZBK.
19. Zdaniem obecnych Program należałoby rozszerzyć na Spółdzielnie, Wspólnoty i prywatnych właścicieli. Zainteresowani przystąpieniem do programu pokrywaliby koszty farb oraz narzędzi, oraz oddłużałoby osoby uczestniczące w programie. Po stronie miasta pozostawałoby koszty zatrudnienia.

20. Przyjęto następujące ustalenia:

- a) Przygotowanie pisma do Wydziałów z projektem Uchwały w celu dopisania przez adresatów zadań, dobrych praktyk oraz ewentualnych kosztów przyjętych zadań. – Wydział Spraw Społecznych.
- b) Przygotowanie opinii na temat wykorzystania środków będący Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na pokrycie kosztów programu wspierającego zatrudnienie osób uzależnionych i trwale bezrobotnych. (Wydział Spraw Społecznych).
- c) Przygotowanie indywidualnych spotkań z udziałem przedstawicieli Wydziału Architektury, Wydziału Planowania Przestrzennego oraz Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków i Plastyka Miasta w sprawie wykorzystania przygotowanych przez Interkulturalnych rekomendacji do wydawanych zezwoleń – Wydział Spraw Społecznych
- d) Zorganizowanie spotkania ze Stowarzyszeniem Zarządców Nieruchomości w Sali Obrad. Przedmiotem spotkania byłoby przedstawienie zarówno dokumentu przygotowanego przez Stowarzyszenie Interkulturalnych PL jak również podjęcie współpracy w sprawie rozwiązania problemu nielegalnych napisów – Wydział Informacji, Turystyki i Promocji Miasta, Wydział Spraw Społecznych
- e) Zorganizowanie indywidualne spotkanie z Wydziałem Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej oraz Wydziałem Informacji, Turystyki i Promocji Miasta na temat konkursu murali – Wydział Spraw Społecznych.
- f) Wprowadzenie zapisów do Porozumienia pomiędzy Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej a Zakładem Budynków Komunalnych uwzględniających w zestawieniu prac likwidowanie graffiti. .
- g) Ustalono, że kolejny termin spotkania zostanie wyznaczony przez Przewodniczącą Zespołu. Termin i tematyka spotkania zostanie przekazany wszystkim członkom Zespołu drogą mailową – Wydział Spraw Społecznych, Sekretariat Z-cy Prezydenta Miasta Krakowa Magdaleny Sroki.

Protokół sporządziła:

Danuta Czechmanowska

Wydział Spraw Społecznych, Referat Miejskiego Ośrodka Wspierania Inicjatyw Społecznych

Protokół zaakceptowała:

Magdalena Sroka – Przewodnicząca Zespołu

ZASTĘPCA PREZYDENTA
MIASTA KRAKOWA

.....

(podpis) *Magdalena Sroka*